



# Fake news after shooting at Heidelberg university

## Background info:

One woman was killed and three others injured after an 18-year-old man opened fire on students in a lecture hall at Heidelberg University in southwestern Germany on Monday, 24 January 2022.

<https://edition.cnn.com/2022/01/24/europe/germany-shooting-heidelberg-intl/index.html>

**Social media:** Scientists on rumours after rampage

## Fake news often politically motivated

26 January 2022, *ham, Bergsträßer Anzeiger*

A few minutes after the crime at the university, speculation starts on social media. Photos and videos of the alleged<sup>1</sup> perpetrator<sup>2</sup> circulate - an actor posing for a series with weapons, as it later turns out. Matthias Kohring, professor at the Institute for Media and Communication Studies at the University of Mannheim, sees the origin of fake news as mostly politically motivated. "Fake news is invented because there is not enough news that fits into a certain narrative<sup>3</sup>." The fake news is then meant to support the narrative like arguments or evidence<sup>4</sup>. These narratives can concern, for example, the supposed threat of foreigners. Kohring explains further that these phenomena occur especially in times of crisis. "They serve as orientation for people in uncertain times. When people are insecure and feel threatened, alternative explanations circulate." On Twitter, a user suspects an Islamist background to the crime. The Mannheim police responded. "Are we speculating unnecessarily again? You can save yourself the trouble ..." and takes action against numerous other allegations<sup>5</sup>.

## Rumours about vaccination<sup>6</sup> status

The perpetrator's vaccination status is also being discussed. A supposed screenshot from a news portal, with the headline that he was unvaccinated, is circulating. Most likely misinformation, the fonts in the headlines vary. Police refer to ongoing investigations. "That people speculate, I can very well understand in such a situation. It becomes critical when you just put it out there as a rumour," says Kohring. Fake news spreads faster than news. "That's because they cater<sup>7</sup> to what corresponds to ideal news. They are geared towards sensationalism<sup>8</sup>. Have you heard ...?", Kohring explains. Especially on social media, a lot of misinformation spreads. "Anyone who is a bit clever can produce it. The production side has been expanded and the spread is so fast that you can't keep up. That didn't exist in the past," the professor said. Kohring does not suspect any political motivation in the false information about the perpetrator. It was people blaming<sup>9</sup> each other "and wanting public attention, but not political fake news."

<sup>1</sup> alleged = supposed, but not proven

<sup>2</sup> perpetrator = the person who did the crime

<sup>3</sup> narrative = story

<sup>4</sup> evidence = material which shows that something is true

<sup>5</sup> an allegation = saying that someone has done something wrong, without having proof.

<sup>6</sup> a vaccination = the act of getting an injection against a disease, in this context: an anti-covid vaccine like those from Biontech and Pfizer, Moderna or Johnson & Johnson

<sup>7</sup> To cater = give something that is wanted

<sup>8</sup> to be geared towards sensationalism = to try to get people's interest by using words in order to shock you or by presenting facts and events as worse or more shocking than they really are

<sup>9</sup> to blame = to say that someone is responsible for something



**Social media:** Wissenschaftler über Gerüchte nach Amoklauf

## Fake News oft politisch motiviert

26. Januar 2022, *ham, Bergsträßer Anzeiger*

Wenige Minuten nach der Tat an der Uni gehen die Spekulationen auf Social Media los. Es kursieren Fotos und Videos vom vermeintlichen Täter – ein Schauspieler, der für eine Serie mit Waffen posiert, wie sich später herausstellt. Matthias Kohring, Professor am Institut für Medien- und Kommunikationswissenschaft an der Uni Mannheim, sieht den Ursprung von Fake News meistens politisch motiviert. „Fake News werden erfunden, weil es nicht genug Nachrichten gibt, die in ein bestimmtes Narrativ passen.“ Die falschen Nachrichten sollen dann wie Argumente oder Belege die Erzählung stützen. Diese Narrative können beispielsweise die vermeintliche Bedrohung durch Ausländer betreffen. Insbesondere in Krisenzeiten treten diese Phänomene auf, erklärt Kohring. „Sie dienen in unsicheren Zeiten den Menschen als Orientierung. Wenn Menschen unsicher sind und sich bedroht fühlen, kursieren alternative Erklärungsmöglichkeiten.“ Auf Twitter vermutet ein Nutzer einen islamistischen Hintergrund der Tat. Die zuständige Polizei Mannheim reagiert. „Wird da wieder unnötig spekuliert? Kann man sich sparen ...“ und geht gegen zahlreiche andere Behauptungen vor.

### Gerüchte über Impfstatus

Auch über den Impfstatus des Täters wird diskutiert. Ein vermeintlicher Screenshot von einem Nachrichtenportal, mit der Überschrift, dass er ungeimpft sei, geht um. Sehr wahrscheinlich Falschinformationen, die Schriftarten in den Überschriften variieren. Die Polizei verweist auf laufende Ermittlungen. „Dass die Menschen spekulieren, kann ich in so einer Situation sehr gut nachvollziehen. Kritisch wird es, wenn man das einfach so als Gerücht hinausposaunt“, sagt Kohring. Fake News verbreiten sich schneller als Nachrichten. „Das liegt daran, dass sie das bedienen, was idealen Nachrichten entspricht. Sie sind auf die Sensation ausgerichtet. Hast du schon gehört .. ?“, erklärt Kohring. Insbesondere auf Social Media verbreiten sich viele Falschinformationen. „Jeder, der ein bisschen clever ist, kann das produzieren. Die Produktionsseite wurde ausgeweitet, und die Verbreitung ist so schnell, dass man nicht hinterherkommt. Das gab es früher nicht“, so der Professor. Bei den falschen Informationen zum Täter vermutet Kohring keine politische Motivation. Es seien Leute, die sich gegenseitig die Schuld geben „und öffentliche Aufmerksamkeit wollen, aber keine politischen Fake News.“